
ZÁPIS č. 88/2023 

ze  zasedání  Akademického  senátu  Filozofické  fakulty  Jihočeské
univerzity v Českých Budějovicích 

ze dne 20. února 2023 

Přítomní (bez titulů, abecedně): M. Dvořák, V. Faktorová, V. Grubhoffer, M.
Halamová,  J.  Lassner,  R.  Pabianová,  J.  Pěnkava,  T.  Pintner,  K.  Pražáková,  R.
Smíšek

Omluveni: P. Kos 

Host: O. Pešek (děkan FF JU)  

Zapisovatel: M. Dvořák 

Ověřovatelé: R. Smíšek, T. Pintner

Skrutátoři: V. Grubhoffer, J. Lassner

Program zasedání: 

1. Zahájení 
2. Žádost  o  schválení  Řádu  habilitačního  řízení  a  řízení  ke  jmenování

profesorem FF JU 
3. Žádost o udělení souhlasu s Návrhem na složení Vědecké rady Filozofické

fakulty JU pro funkční období 2023–2027
4. Projednání reakce na podnět AS FF UK (týká se aktuální situace ohledně

podfinancování filozofických fakult v ČR a mzdových nerovností) 
5. Různé 
6. Závěr 

Ad 1) 

Předsedkyně senátu V. Faktorová všechny přítomné přivítala a konstatovala, že
senát  je  usnášeníschopný.  Následně  byli  jednomyslně  zvoleni  zapisovatel,
ověřovatelé a skrutátoři. Jednomyslně byl schválen i program zasedání, k     jehož  
obsahu nikdo z     přítomných neměl připomínky.   Předsedkyně dále upozornila, že
zápis  bude  doplněn  o  dvě  hlasování  per  rollam,  k nimž  došlo  v uplynulých
týdnech (viz níže). 



Hlasování per rollam: 

Strategický záměr Filozofické fakulty JU na období 2022–2030

Plán realizace Strategického záměru Filozofické fakulty JU na rok 2022 

Oba dokumenty schváleny (11 pro, 0 proti) dne 19. 12. 2022.

Opatření děkana č. 01/2023, ke jmenování Disciplinární komise Filozofické fakulty
JU 

Dokument schválen (11 pro, 0 proti) dne   23. 1. 2023.       

Ad 2) 

Předsedkyně svým vstupním komentářem předložený návrh označila  za velmi
podobný  stávajícímu  řádu.  Aktuální  verze  k projednání  je  doplněna  o  pasáže
vzniklé na podnět vedení univerzity, jež se týkají plagiátorství.

R. Smíšek v diskusi uvedl, že aktualizované verze řádů reprezentují smysluplnou
kontinuitu v rámci obou řízení.

Návrh byl schválen jednomyslně. 

Ad 3) 

Návrh složení Vědecké rady Filozofické fakulty JU pro funkční období 2023-2027
byl schválen - 9 hlasovalo pro, nikdo proti, 1 se zdržel. 

Ad 4) 

Předsedkyně  zahájila  projednávání  bodu  informací  o  aktuální  situaci
v akademických obcích filozofických fakult napříč ČR - předseda AS FF UK Ondřej
Švec obeslal předsedy a předsedkyně senátů filozofických fakult s žádostí, aby se
senáty společně vymezily vůči neudržitelné podfinancovanosti filozofických fakult
a vůči mzdovým nerovnostem. Členky a členové AS FF JU vlastní Švecovo sdělení
obdrželi  s předstihem.  V.  Faktorová  uvedla,  že  s daným  textem  souzní,
nepovažuje však za adekvátní, aby se AS FF JU k usnesení AS FF UK jen připojil.
Jde totiž o usnesení zčásti interní, reflektující především specifickou situaci na UK.
Předsedkyně uvedla, že se přiklání k takové formě navázání na stanovisko AS FF
UK, jejímž těžištěm by bylo vymezení se vůči problému, který zasahuje všechny
filozofické  fakulty  v zemi.  Cesta  podle  V.  Faktorové  vede  přes  koordinovaný
postoj, který je však nutné vymezit právě na tématech, která jsou aktuální pro
všechny FF v ČR. Dále uvedla, že je v kontaktu s předsedy AS ostatních fakult a
všichni se shodují na tom, že řešení současného neutěšeného stavu leží zčásti na
ministerstvu,  zčásti  na  rektorátech.  Předsedkyně  předala  slovo  děkanovi  O.
Peškovi. 

Děkan se vyjádřil  k  financování  FF  JU.  Upozornil,  že  každá univerzita  má pro
financování fakult vlastní pravidla. Dále uvedl, že do současné debaty vstupuje
jako důležitý aktér Asociace děkanů filozofických fakult, která děkany koordinuje.



Shoda nyní  panuje  na tom, že významnou příčinou podmínek,  které vedly  až
k dnešní  neudržitelné  situaci,  je  tzv.  koeficient  ekonomické  náročnosti  (KEN)
oborů, což je notně zastaralý parametr, který dosud určuje způsob rozdělování
prostředků na samotných univerzitách a ze strany ministerstva není vůle přimět
univerzity  k  jiným parametrům.  Stávající  systém přitom nereflektuje současný
stav  náročnosti  humanitních  oborů,  konkrétně  přístrojovou  a  infrastrukturní
náročnost. Od 90. let, kdy byl KEN nadefinován, došlo k velkým změnám. KEN
není smysluplně navázán ani na aspekt různé velikosti studijních skupin při výuce
jednotlivých oborů.

Děkan dále zdůraznil  roli  MŠMT v aktuální  diskuzi,  již  hodnotí  jako rozpačitou,
jelikož ministerstvo chce situaci nejspíš aktivněji řešit až potom, co si univerzity
samy nastaví jistá pravidla. Řada rektorů by ovšem musela přiznat filozofickým
fakultám specifika výuky a realizace svých oborů, jež jsou v rozporu s KENem,
což se zatím příliš neděje. Situaci navíc komplikuje i faktor mzdových tarifů, jež si
každá  univerzita  nastavuje  po  svém.  O.  Pešek  uvedl,  že  celý  systém  není
v pořádku.  Vůle  jej  změnit  je  však  mizivá.  Situace  na  FF  JU  se  podle  Peška
vyznačuje  tím,  že  fakulta  nedisponuje  prostředky na výkonnostní  prémie,  má
redukovaný administrativní personál, jenž je kvůli tomu přetížený, a fakulta tak
například nemůže nijak investovat.

Předsedkyně otevřela diskusi. Sama uvedla, že považuje za vhodné, aby se AS FF
JU  k  „navazujícím  usnesením“  ostatních  senátů  filozofických  fakult  připojil.
Zopakovala, že je ovšem nutné, aby usnesení AS FF JU přesně pojmenovalo právě
onen  systémový  problém  tížící  všechny  filozofické  fakulty  ČR.  Ztotožnila  se
rovněž  s  postojem  vedení  FF  vůči  vedení  JU,  aby  narovnal  diskriminační
podmínky,  vyplývající  z jeho  rozpočtové  politiky  vůči  jednotlivým  fakultám.
Ostatní senátoři a senátorky s tímto stanoviskem projevili souhlas a dále vyjádřili
znepokojení  z toho,  že  se  trvale  „rozevírají  nůžky“  mezi  mzdami
filozofických fakult  a  mzdami  středoškolských  učitelů,  jež  fakulta  paradoxně
vychovává. Tendence zvyšovat platy ve středním školství je navíc ze strany státu
jasná,  vůči  filozofickým fakultám však  tento  záměr  tlumočen  není.  R.  Smíšek
uvedl, že role vedení univerzity je v dané situaci zásadní. V případě FF UK by ho
nepřekvapilo,  že  pokud  ze  strany  vedení  univerzity  nepřijde  podpora,  FF  UK
nezbyde nic jiného než podat žalobu na mzdovou nerovnost.

O. Pešek uvedl, že je rád, že se konečně více mluví o podfinancování vysokých
škol obecně. Varoval nicméně, že i kdyby se rozpočty všem univerzitám zvedaly
plošně, pokud se zároveň nezmění faktor KEN, problémy rozpočtů filozofických
fakult přetrvají. 

Senátorky a senátoři se shodli na tom, že usnesení vydají. Předsedkyně přednesla
jeho návrh, který byl odsouhlasen v následujícím znění: 

AS  FF  JU  VYJADŘUJE PLNOU PODPORU AKTIVITÁM ASOCIACE DĚKANŮ

FILOZOFICKÝCH FAKULT A DALŠÍCH AKTÉRŮ SMĚŘUJÍCÍM K ŘEŠENÍ

NEUDRŽITELNÉHO PODFINANCOVÁNÍ HUMANITNÍCH OBORŮ V ČR.  ZA

ZVLÁŠTĚ URGENTNÍ TÉMA PŘITOM POVAŽUJEME NAROVNÁNÍ MZDOVÝCH

PODMÍNEK AKADEMICKÝCH PRACOVNÍKŮ FILOZOFICKÝCH FAKULT V ČR. 



ZÁROVEŇ VYZÝVÁME VEDENÍ JU,  ABY NEPRODLENĚ NAROVNALO

DISKRIMINAČNÍ PODMÍNKY V ROZPOČTU UNIVERZITY VE VZTAHU K FF JU. 

AS  FF  JU  DEKLARUJE PŘIPRAVENOST PARTICIPOVAT NA KOORDINACI A

NAPLNĚNÍ VEŠKERÝCH DALŠÍCH KROKŮ, KTERÉ POVEDOU K ÚČINNÉ NÁPRAVĚ,
A TO V SOUČINNOSTI S OSTATNÍMI SENÁTY A DALŠÍMI INSTITUCEMI

FILOZOFICKÝCH FAKULT. 

Následovalo hlasování: 10 bylo pro, nikdo proti, nikdo se nezdržel. Usnesení tak
bylo schváleno. 

V. Faktorová se zavázala, že text usnesení zprostředkuje akademické obci a bude
o  něm  též  informovat  ostatní  senáty  filozofických  fakult.  O  komunikaci
s ostatními AS bude senát průběžně informovat. 

Ad 5) 

Na podnět K. Pražákové byla diskutována organizace akademického roku. 

Ad 6) 

V. Faktorová senátorům a senátorkám poděkovala a zasedání ukončila.

Zápis vyhotovil: M. Dvořák v. r. 

Zápis ověřili: R. Smíšek v. r. 

T. Pintner v. r. 

V Českých Budějovicích dne 20. února 2023 


